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Řetězec KFC jde  
do menších měst
Jedna z největších 
světových fastfoodových 
sítí KFC spustila v Česku 
pilotní projekt, který má 
otestovat tržní potenciál 
menších měst. První 
restauraci otevřela 
nedávno v Kolíně. str. 4

Zájem o hypotéky  
letos silně rostl
Díky rostoucí ekonomice 
a nízkým úrokovým sazbám 
skončí letošek pro hypotéky 
historickým výsledkem. 
Objem nových úvěrů 
dosáhne zhruba 180 miliard 
korun, což je pětinový 
nárůst proti roku 2014. 
Podobně by se mohlo vyvíjet 
i příštích dvanáct měsíců. 
str. 5

Popularita nových 
vládců Polska klesla
Razantní nástup nové pol-
ské vlády zaskočil voliče.
Poprvé od říjnových par-
lamentních voleb podpora 
veřejnosti pro vládnoucí 
konzervativní stranu 
Právo a spravedlnost 
v prosinci klesla pod třicet 
procent. str. 10
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Rekordní  
filmový rok
ukazuje se, že když jsou 
filmy zajímavé, tak si diváci 
cestu do kina najdou, říká 
šéf distributora cinemart 
Marek jeníček.

RozhovoR

str. 12–13 

Lékařský spor  
o vzdělávání 
Rezort zdravotnictví 
chystá zásadní změny 
v prohlubování 
kvalifikace mladých 
lékařů.

UdáLosti
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MaRtin Čaban:

Zpupnost a arogance 
některých lidí je prý václavu 
klausovi cizí. to je svatá 
pravda, vždycky si vystačil se 
svou vlastní.

twitter.com/e15news Těžaři uhlí zažívají volný pád. Jejich akcie v polovině prosince dosáhly na 
nejnižší úrovně od počátku tisíciletí a kapitál prchá z odvětví stále rychleji. 
Jen poslední rok ukrojil z akciového indexu uhelných těžařů Dow Jones Coal 
čtyři pětiny hodnoty, a akcie důlních firem tak slábnou podstatně rychleji 
než ceny samotného uhlí. V dobách největší slávy sektoru, v létě 2008, se 
přitom za akcie uhelných těžařů platilo takřka padesátkrát tolik. Podle 
expertů se investiční příběh uhlí definitivně uzavřel. tRhy  / str. 6
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Trojka k pohledání
Kromě lidí, kteří jedí gothajský salám – 
alespoň tak charakterizoval voliče preziden-
ta Zemana jeho poradce Nejedlý – se hlava 
státu snaží oslovovat také ty, kteří by muslimy 
namleli do masokostní moučky nebo je zavřeli 
do koncentračních táborů. A daří se to, jak 
dokládá poslední akce na Zemanovu podporu. 
Jistě, vyslechl si pár výhrad. Například musí 
slevit z levicových vizí, odvolat veřejného 
škůdce Sobotku a stáhnout z Hradu ten modrý 
hadr se satanskými hvězdičkami. Ale budiž, 
národ za ním stojí. Ochrání ho před bezvěrci 
i bruselskými pařáty. Mezi řečníky nechyběl 
bývalý šéf republikánů Sládek, který kdysi 
varoval, že si Češi budou klekat na muslimský 
modlitební kobereček. „Jsem rád, že to, co jsem 
tady ve smršti vajíček prosazoval před dvaceti 
lety, našlo podporu,“ pochvaloval si. Otázkou 
zůstává, co si hlava státu od oživení politické 
mrtvoly slibuje. I když je to už dávno, co Sládek 
kandidoval na prezidenta, při projevu na Vác-
lavském náměstí se nezdálo, že by ztrácel páru. 
Anebo spolu s Babišem Zemana za dva roky 
podpoří? To by tedy byla trojka k pohledání.

Stát vleze lidem do kotlů, aby zkontroloval, 
čím si topí. Doslova pekelný návrh Babišova 
ministra životního prostředí schválila vláda. 
Pravděpodobně proto, že už příští podzim 
se konají krajské a senátní volby – takže toho, 
kdo by stranické letáky používal na podpal, to 
přijde draho.

Zápisník  
Pavla Otta

Protagonisté dne

Marek Jeníček

výkonný ředitel cinemartU

daniel kŘetínskÝ

SPolUmaJitel ePH

Beata szydlová

PolSkÁ Premiérka

Podíl filmové distribuční společnosti 
na trhu letos přesáhne čtyřicet 
procent. Tržby už v říjnu překonaly 
rekordní půl miliardy korun.

str. 4 a 12

Český holding koupí od italské 
energetiky Enel její zhruba 
dvoutřetinový podíl ve společnosti 
Slovenské elektrárne.

str. 5

Popularita její vládnoucí 
konzervativní strany PiS prvně 
od říjnových parlamentních voleb 
klesla pod třicet procent.

str. 11

n Rezort zdravotnictví 
chystá zásadní změny 
v prohlubování kvali-
fikace mladých lékařů. 
Norma ale nabírá skluz. 

Adéla Čabanová

Sloučení vzdělávání praktických 
dětských lékařů a nemocničních 
pediatrů navrhuje minister-
stvo zdravotnictví mezi mnoha 
dalšími změnami povinného 
vzdělávání čerstvých absolven-
tů. Ti musí po studiu medicíny 
absolvovat několik let praxe 
a složit zkoušky. 

Dětští praktici přitom bojují 
za zachování současné podoby 
svého vzdělávání. Ve spojeném 
vzdělávacím oboru by se podle 
nich nenašel dostatečný prostor 
pro nezbytnou praxi v dětské 
ordinaci samostatného lékaře. 

„Dětští praktičtí lékaři se potře-
bují učit věci, které nemocniční 
nepotřebují. Mimo jiné preven-
tivní péči, očkování či prevenci 

rizikového chování v dorostovém 
věku. Nebo také vést samostat-
nou praxi ekonomicky a logistic-
ky,“ míní předsedkyně Odborné 
společnosti praktických dětských 
lékařů Alena Šebková.

Naopak Česká lékařská komo-
ra ministerský návrh podporuje. 

Pomůže podle ní vyřešit problém 
s nedostatkem dětských prakti-
ků. „Sjednocená pediatrie bude 
pro mladé lékaře atraktivnější 
volbou. Nikdo nebude poškozen, 
naopak,“ soudí prezident komo-
ry Milan Kubek. Dodává, že lékař, 

který má atestaci z dětského 
praktického lékařství, nemůže 
jen tak samostatně pracovat 
v nemocnici v Evropě, protože 
tento obor je specificky český.

Nesouhlas některých supin 
lékařů není jediný problém mi-
nisterského návrhu. Ačkoli měl 
původně platit už od ledna, je 
na samém začátku schvalování. 
Naposledy se zasekl na Legisla-
tivní radě vlády. „Návrh upraví-
me a na přelomu ledna a února 
by mohl být schválen vládou,“ 
předpokládá mluvčí minister-
stva zdravotnictví Štěpánka 
Čechová.

Ke změně vzdělávání čers-
tvých lékařů se vážou značná 
očekávání. Nynější nepřátelský 
a rozdrobený systém bývá uvá-
děn jako jeden z důvodů, proč 
mladí lékaři odcházejí do Ně-
mecka, kde si mohou udělat 
atestaci za lepších podmínek. 
Zkušení lékaři v nemocnicích 
navíc zjišťují, že mladým specia-
listům vzdělaným v malém obo-
ru chybí komplexnější pohled 
na pacienta. 

Praktičtí dětští lékaři: 
neměňte vzdělávání

Při společném 
vzdělávání by se podle 

dětských praktiků nenašel 
dostatečný prostor pro

praxi
v dětské ordinaci 

samostatného 
lékaře. 

naše péče o děti je 
výjimečná, míní Šebková 
Změna ve vzdělávání povede 
ke změně v systému péče o děti, 
obává se Alena Šebková, před-
sedkyně odborné společnosti 
praktických dětských lékařů.

 Proč nestačí, aby se prak-
tičtí dětští lékaři vzdělávali 
stejně jako ti nemocniční?
Pro mne není myslitelné, aby 
mladý lékař, který má pracovat 
samostatně jako dětský praktik, 
neměl alespoň rok praxe v ordi-
naci. Roky strávené v nemocnici 
nejsou kvalifikací pro vedení 
samostatné praxe. V nemocnici 
se mladý lékař může i po ates-
taci radit se zkušenějším. Lékař 
pracující sám v ordinaci ne. Ten 
si musí poradit i v malé obci, kde 
je nejbližší nemocnice čtyřicet 
kilometrů daleko a laboratoř mu 
tam udělají dvakrát týdně. Vidím 
absolventy, když je vzdělávám. 

Umějí „poznat angínu“. Teprve 
po roce u nich ale vidím schop-
nost samostatného a komplexní-
ho úsudku. 

 Je dnes možné, aby lékař 
přešel z nemocnice do soukro-
mé praxe?
Může si dodělat rozdíl ve vzdě-
lávání, praxi u dětského 
praktického lékaře a složit 
atestační zkoušku. Od začátku 
navrhujeme, aby se prostupnost 
zjednodušila. Pro v pediatrii 
zkušené kolegy by stačilo kratší 
proškolení. Nikdo o tom s námi 
ale nebyl ochotný jednat.

 Proč by mělo zůstat vzdělá-
vání dětských doktorů v Česku 
jiné než v okolních zemích?
Náš systém, kdy se o dítě a mla-
distvého stará jeden doktor, a to 
dokonce až do devatenácti let, 

zajišťuje kontinuitu a kvalitu. 
Je výjimečný a není důvod ho 
měnit. Od nikoho jsem neslyšela 
– ani od rodičů, ani od politiků –, 
že by nám nevyhovoval náš mo-
del primární péče o děti. Jestliže 
jej máme, musíme pro něj mít 
vzdělané doktory. Nemůžeme 
tvrdit, že změníme jen vzdělává-
ní a nenastane změna systému 
péče. /ač/
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n ANO a ČSSD jsou 
ke vzniku nového 
svazku skeptické.

Občanští demokraté podpoří 
menšinovou vládu TOP 09, 
Trojkoalice, nezávislých 
kolem exprimátora Tomáše 
Hudečka a Pirátské strany 
v pražském 
zastupitelstvu. 
Přímo v radě 
nebudou. 
Splnili tak 
podmínku 
čtyřčlenného 
klubu Pirátů, 
který odmítá 
přímou spolu-
práci s ČSSD, 
komunisty 
a ODS. Pokud 
dohoda vydrží, 
mohlo by mít 
hlavní město v lednu novou 
vládu. ANO a sociální demo-
kracie by skončily v opozici.

Ustoupila nejen ODS, ale 
i TOP 09, která trvala na vět-
šinové koalici. „Jiné řešení 
než tichá podpora ODS v tuto 
chvíli není,“ řekl předseda 
klubu zastupitelů TOP 09 
Václav Novotný, možný příští 
primátor. „Jsme připraveni 
podpořit menšinovou radu, 
záleží nám na našich progra-
mových prioritách,“ potvrdil 
šéf pražské ODS Filip Hum-

plík. Všichni partneři musí 
ještě vstup do koalice probrat 
ve svých partajích.

V rodícím se svazku podle 
Novotného nenastávají zá-
sadní programové neshody. 
„Máme ale témata k řešení, 
jako je doprava či majetek 
a majetkové účasti. To je 
nutné detailněji probrat,“ 

připustil. Stra-
ny se shodly, 
že nová rada 
by mohla 
být zvolena 
na lednovém 
jednání zastu-
pitelů. „Dali 
jsme si takový 
deadline,“ 
uvedl za Troj-
koalici Petr 
Štěpánek (SZ).

Babišovci 
a sociální 

demokraté se k nové pražské 
sestavě stavějí poměrně 
skepticky. „Pokud taková 
koalice vznikne, koupím si 
lístek do první řady,“ po-
znamenal předseda pražské 
ČSSD Miloslav Ludvík. „My 
se paralelně setkáváme 
s různými představiteli 
politických stran. Počkáme, 
až se ten projekt, který byl 
avizován jako pravicový a de-
mokratický, zrealizuje. Nebo 
taky ne,“ uvedla primátorka 
Adriana Krnáčová (ANO). /tto/
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„Pokud taková 
koalice vznikne, 
koupím si lístky 
do první řady,“ 
netají skepsi šéf 
pražské ČSSD 
Miloslav Ludvík.

a151014105� inzerce

ŽaloBci Poslali k soudu nákup letadel CASA pro 
českou armádu. V případu figuruje exministryně obrany Vlasta 
Parkanová a bývalý šéf ministerské sekce vyzbrojování Jiří 
Staněk. Nákupem údajně vznikla škoda 819 milionů korun.  

kAuzA CASA
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toP 09 slibuje Praze 
menšinovou koalici Podfinancovaná centra 

ohrožují výzkum 
Nízké a rozkolísané finan-
cování nových výzkum-
ných center ohrožuje celý 
systém výzkumu, uvedl 
šéf Akademie věd ČR 
Jiří Drahoš na zasedání 
Akademického sněmu. Bu-
de-li málo peněz na udr-
žitelnost center, AV bude 
muset výrazně zredukovat 
peníze pro svá pracoviště. 
 názory str. 14

Klaus: Povedu platformu 
k migrační krizi 
Exprezident Václav Klaus 
usiluje o vytvoření široké 
platformy k migrační kri-
zi, jež by sdružovala poli-
tické i další subjekty. Sám 
by ji zastřešil. Kabinetu 
by měla pomoci získat 
mandát od občanů, aby 
mohl odmítnout přijímání 
uprchlíků.

Na lékařské konopí  
jde půl miliardy korun
V Praze zahájil provoz 
Mezinárodní institut 
pro konopí a kanabino-
idy, do něhož investoři 
z Kanady a USA vložili 
půl miliardy korun. Podle 
ministerstva zdravotnic-
tví je to největší soukromá 
investice do českého lékař-
ského výzkumu v posled-
ních letech. /čtk/

Krátce
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n Jedna z největších 
světových fastfoodo-
vých sítí KFC spustila 
pilotní projekt, který 
má otestovat tržní po-
tenciál menších měst. 
První restauraci ote-
vřela nedávno v Kolíně.  

Daniel Novák

Americký restaurační 
řetězec KFC startuje v Česku 
expanzi i do míst, kterým 
se dosud podobné fastfoody 

spíše vyhýbaly. Společnost 
Amrest, která KFC v Česku 
provozuje, otevřela v posled-
ních týdnech provozovnu ve 
Frýdku-Místku a v Kolíně.

„Kolín je testem menších 
měst, která se v souvislosti 
s celkovým ekonomickým 
vývojem rychle rozvíjejí. 
Právě v Kolíně je výborná 
dopravní dostupnost a velká 
kupní síla,“ řekl deníku E15 
jednatel tuzemského Amres-
tu Libor Hubík. 

Po půl roce firma výsledky 
kolínské restaurace vyhod-
notí a rozhodne o případném 

zopakování modelu i jinde. 
Ve prospěch menších měst 
podle manažera kromě 
zvýšení tržního podílu hrají 
rovněž nižší nájmy. „Náš sou-
časný potenciál je mít do pěti 

let kolem stovky restaurací,“ 
doplnil Hubík. V současnosti 
je v tuzemsku již přes sedm 
desítek podniků KFC. Velká 
část nových přírůstků bude 
mít charakter drive thru, 

KFC zkouší expanzi do menších měst

n Změna vlastnické 
struktury je završe-
ním cesty od drobné 
distribuce k dominan-
ci na trhu. Letos navíc 
firma očekává výraz-
ný nárůst tržeb a posí-
lení pozice na trhu.

Dušan Kütner

Jednička na trhu filmové 
kinodistribuce, společnosti 
CinemArt, má čtyři nové 
spolumajitele. Dosavadní 
stoprocentní vlastník Aleš 
Tříska prodal většinu svého 

podílu ostatním členům 
managementu firmy. Tři nej-
větší rovnocenné podíly tak 
nyní vlastní kromě Třísky 
i programový ředitel Aleš 
Danielis a výkonný ředitel 
Marek Jeníček. Menší podíly 
získali finanční ředitel Cyril 
Šmelhaus a marketingová 
ředitelka Irena Kobosilová.

Ve firmě tak nyní nikdo 
nemá většinu. „Hlavním 
důvodem změny bylo, 
aby byli hlavní manažeři 
zainteresovaní na fungo-
vání společnosti,“ uvedl 
v rozhovoru pro deník E15 
Jeníček. „Filmová distribuce 
je zajímavá, dají se tam vy-
dělat peníze. Ale především 

jde o to, že máte rád práci 
s filmem, baví vás to a do-
stanete za to nějakou 
řádnou odměnu. 
Máme opravdu 
zájem udržet 
CinemArt 
v popředí 
a být úspěš-
ní,“ dodal. 
Výši jednot-
livých podílů 
neupřesnil.

Změna ve 
vlastnické struktuře 
tak završuje téměř tříleté 
období, v jehož průběhu 
vyrostl z malého distribu-
tora divácky náročnějších 
artových filmů s jednopro-

centním podílem na trhu 
lídr oboru. Stalo se tak díky 

převzetí distribuce 
snímků tří ze šes-

ti nejsilnějších 
hollywood-
ských studií 
– Twentieth 
Century Fox, 
Universal 
a Paramount 

Pictures. Ty 
do února 2013 

zastupoval Bon-
tonland.

Ještě v roce 2012 tak 
činily tržby CinemArtu 
pouhých jedenáct milio-
nů korun. Loni už to bylo 
430 milionů, tedy téměř čty-

řicetkrát více, a podíl nové 
jedničky na trhu stoupl na 
29 procent.

Letos firma čeká i díky 
snímkům Padesát odstínů 
šedi ještě lepší výsledky. 
„Nejenže se udržíme na 
pozici jedničky, ale ještě 
jsme náš podíl zvýšili. 
Dnes už je víceméně jasné, 
že letos budeme mít přes 
40 procent,“ uvedl Jeníček. 
„Už v říjnu jsme v tržbách 
překonali hranici pět set 
milionů korun, což se zatím 
nikomu jinému v Česku 
nepodařilo,“ dodal. Snímky 
distribuované CinemArtem 
letos zhlédne okolo pěti 
milionů diváků.

Majitel CinemArtu prodal podíly 
ve firmě i ostatním manažerům

V minulém roce zvýšily restaurace se smaženým kuřecím KFC tržby 
o deset procent na 2,1 miliardy korun. „Letos čekáme výrazně vyšší 
nárůst provozního zisku i tržeb. Letošní rok je rekordní za celou 
dobu fungování značky KFC na českém trhu,“ řekl manažer Amrestu 
Libor Hubík. Loni společnost v čistém vydělala 42 milionů korun po 
předchozí třímilionové ztrátě.

znovu v plusu

Už v říjnu  
překonaly tržby  

CinemArtu  hranici

500 
milionů  

korun.

trháK. Diváky oblíbený film Padesát odstínů šedi nakopl letošní tržby CinemArtu k rekordním výšinám.
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tedy že v nich motoristé 
budou moci nakupovat, aniž 
vystoupí z auta.  

Vedle expanze společnost 
investuje také do přeměn 
stávající sítě. „Máme poměr-
ně agresivní plán renovací,“ 
uvedl představitel Amrestu. 
V praxi to znamená, že mo-
dernizaci ročně prodělá osm 
až deset provozoven.

V Polsku sídlící Amrest 
provozuje v Česku ještě ka-
várenský řetězec Starbucks 
a část restaurací značky 
Burger King. Ten je však 
až „třetí vzadu“, proto se 
Amrest soustředí na rozvoj 
stávajících poboček, expanzi 
Burger Kingu zatím nechys-
tá. Strategický význam mají 
pro Amrest kavárny a KFC.



To pravé vánoční
překvapení!
z Prahy do Evropy

již za 2 199 Kč*

Rezervujte na csa.cz

* Cena za jednosměrnou letenku vč. tax a poplatků, počet míst je omezen.
   Více informací na csa.cz nebo v cestovní kanceláři.
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n Italský energetický 
koncern Enel prodá 
svůj zhruba dvoutře-
tinový podíl v elekt-
rárenské společnosti 
Slovenské elektrárne 
do rukou české skupi-
ny Energetický a prů-
myslový holding.

Energetický a průmyslový 
holding, který je největším 
dodavatelem tepla v Česku 
a po ČEZ druhým největším 
dodavatelem elektřiny, zřej-

mě ovládne i lídra slovenské-
ho plynárenského odvětví, 
Slovenské elektrárne. 
S majitelem jejího 
většinového 
podílu, spo-
lečností Enel, 
se už doho-
dl o všech 
komerčních 
a smluvních 
podmínkách 
transakce. 
Podle mluvčí-
ho EPH Daniela 
Častvaje však zatím 
firmy smlouvu o prodeji akcií 
nepodepsaly.

Šéf Enelu Francesco Starace 
italskému listu La Stampa 

řekl, že jeho firmě by měl 
prodej podílu při-

nést 1,3 miliardy 
eur, v přepočtu 

zhruba 35 mi-
liard korun. 
V roce 2006 
přitom Enel 
za stejný balík 

akcií zaplatil 
840 milionů 

eur, upozorňuje 
agentura APA.

V první fázi získá EPH 
ještě před Vánocemi ve Slo-
velských elektrárnách zhruba 

třetinový podíl. Zbytek akcií 
má dostat po dokončení jader-
né elektrárny Mochovce na 
jihu Slovenska. „To se stane za 
dva roky,“ uvedl Starace.

Výstavba třetího a čtvrtého 
bloku v Mochovcích začala už 
v roce 1987. Kvůli nedostatku 
peněz však byly práce později 
pozastaveny a podle nejno-
vějšího plánu by měly být 
uvedeny do provozu postup-
ně až v letech 2016 a 2017.

Skupinu EPH ovládají 
finančníci Daniel Křetínský 
a Patrik Tkáč, kteří společně 
vlastní zhruba dvě třetiny ak-
cií. Zbytek akcií drží J&T. /čtk/

ePh koupí slovenské elektrárne

Markéta Žižková

Díky rostoucí ekonomice 
a nízkým úrokovým sazbám 
skončí letošek pro hypoté-
ky historickým výsledkem. 
Objem nových úvěrů dosáhne 
zhruba 180 miliard korun, což 
je pětinový nárůst proti roku 
2014. Podobně by se mohlo 
vyvíjet i příštích dvanáct 
měsíců, pro které generální 
ředitel Hypoteční banky Jan 
Sadil odhaduje objem hypoték 
na 170 miliard korun.

Úrokové sazby se dostaly na 
historická minima, v květnu 
a červnu činily 2,05 procenta, 
do října stouply na 2,12 pro-
centa. Podle Sadila se budou 
držet i dál nízko, hlouběji ale 
neklesnou. Podobný vývoj 
v podobě stagnace, případně 

růstu do 0,5 procenta očekává 
i ředitel skupiny Chytrý Hon-
za Jiří Paták. 

Na růstu hypoték se podle 
něho letos podepsala i zadr-
žená spotřeba domácností 
z minulých let, která se už 
příští rok zřejmě vyčerpá. 
„Ale začaly silně růst ceny 
nemovitostí, a tak se i při 
nižším počtu hypoték může-
me dostat na vyšší objem,“ 
popsal. Nahrávat tomu 
bude i fakt, že Češi kupují 
stále častěji nemovitost jako 
zajímavou a zároveň jistou 
investici. To potvrdil i Sadil. 
„Přibývá ale také singles či 
samoživitelek. Nejčastěji 
stále o hypotéku žádají muži 
ve věku 36 let, kteří si poři-
zují starší dům v krajském 
městě,“ doplnil.

banky rozpůjčovaly  
na bydlení 180 miliard

Penta může rozšířit  
letiště Vodochody
Příprava projektu rozšíře-
ní vodochodského letiště 
bude zřejmě moci pokračo-
vat. Městský soud v Praze 
vrátil Letišti Vodochody 
ze skupiny Penta kladný 
posudek vlivu na životní 
prostředí EIA, který zruši-
lo ministerstvo životního 
prostředí.

Lesy ČR špatně vypsaly 
tendr na právní služby
Úřad pro ochranu hospo-
dářské soutěže zrušil tendr 
státního podniku Lesy ČR 
na právní služby. Zakázka 
s předpokládanou cenou 
80 milionů korun byla podle 
něho vypsána diskriminačně 
a požadavky na firmy byly 
příliš přísné. Lesy ČR roz-
hodnutí akceptovaly. /čtk/

Krátce

EPH má  
za zhruba  

dvoutřetinový podíl  
ve Slovenských 

elektrárnách zaplatit 

1,3 
miliardy  

eur.

Slovenské elektrárne 
jsou největším výrobcem 
elektrické energie na 
Slovensku. Loni vyprodukovaly 
22 105 gigawatthodin elektřiny, 
což meziročně představuje 
pokles o 3,2 procenta. O firmu 
se původně zajímala také 
slovenská rafinerie Slovnaft 
v konsorciu s maďarskou státní 
energetickou skupinou MVM, 
od záměru ale ustoupila. 
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n Branže uhelné těžby 
prožívá nejhorší chví-
le od počátku tisíciletí.

Jaroslav Bukovský

Akcie těžařů uhlí zažily letos 
nejsilnější propad v historii. 
Od počátku roku ztratil re-
ferenční index světové těžby 
uhlí Dow Jones Coal sdružu-
jící akcie hlavních uhelných 
hráčů v zámoří už přes osm-
desát procent, a octl se tak 
na svém minimu za posled-
ních patnáct let. Příčinou je 
globální úpadek trhu s uhlím 
daný změnou energetických 
priorit hlavních ekonomik 
světa, stejně jako zpomalení 
tempa růstu dominantních 
uhelných dovozců. 

„Situace těžařů uhlí 
prakticky po celém světě je 
nezáviděníhodná. Nedaří se 
vyrovnat převis nabídky nad 
poptávkou, a to především 
proto, že nikdo z producentů 
nechce z trhu odejít v obavě, 
že už se na své tržní pozice 
nikdy nevrátí. Proto je na 
trhu mnoho producentů uhlí, 
kteří jsou sice při současných 
cenách v hluboké ztrátě, 
ale přesto na trh chrlí uhlí 
dál,“ uvádí analytik Cyrrusu 
Marek Hatlapatka. 

Podstatnou měrou do svě-
tové poptávky po uhlí během 
posledních let promluvilo 
ochlazení růstového boomu 
v Číně, popularita uhlí tratila 
rovněž rozmachem těžby 

kapitál láme hůl nad těžaři uhlí

Domácí těžař NWR uvedl své akcie na burzu na jaře 2008, tedy 
poblíž cenových maxim uhlí za několik uplynulých dekád. Globální 
investoři tehdy jen během prvního pololetí vyhnali ceny uhelných 
těžařů na dvojnásobek. Nástup finanční a posléze i hospodářské 
krize ale vzápětí způsobil paniku na komoditním trhu a akcie těžařů 
začaly rychle slábnout. Zatímco akcie uhelných těžařů z indexu Dow 
Jones Coal propadly ze svého vrcholu v průměru na dvě procenta 
hodnoty, domácí NWR šlo mnohem dále. Akcie se nyní obchodují za 
deset haléřů, na burzu přitom těžař vstupoval za cenu 426 korun za 
kus.

akcie nWr dopadly  
ještě podstatně hůře 

Důvěra v německou ekonomiku vzrostla

Důvěra investorů a analytiků v německou ekonomiku se 
v prosinci už druhý měsíc za sebou zvýšila na 16,1 bodu 
a vyšplhala se na nejvyšší úroveň za čtyři měsíce. Institut 
ZEW však též upozornil na negativní vliv, který má na ex-
port z Německa ekonomický útlum v rozvíjejícím se světě. 

Schneider Electric zrušil akvizici Avevy

Francouzský výrobce zařízení pro elektroenergetiku 
Schneider Electric odstoupil od plánovaného převzetí vět-
šiny v britské počítačové firmě Aveva za 550 milionů liber 
(20,5 miliardy korun). Transakce by byla příliš riskantní 
a nákladná, sdělily firmy po vzájemné dohodě. více e15.cz

Volkswagen staví na Slovensku novou halu

Automobilka Volkswagen zahájila v továrně na Slovensku 
stavbu montážní haly za asi 300 milionů eur. Za dva roky 
tam spustí výrobu vozů Porsche Cayenne. Na 90 tisících 
metrů plochy VW zaměstná 400 lidí v jedné směně. /čtk/

Krátce
Název Kurz [Kč] Změna  [%]

Cetin 172,40 -0,06

CETV 61,00 0,74

ČEZ 425,00 -0,42

Erste Bank 753,80 4,29

Fortuna 80,80 -0,25

Kofola 495,00 0,61

KB 4725,00 -1,52

NWR 0,10 0,00

O2 CR 250,00 1,09

Pegas 725,00 0,55

Philip Mor. ČR 11 990,00 1,18

PLG 207,20 0,29

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 162,00 1,12

VIG 684,80 1,30

Celkový objem (v tisících korun) 753 516,57

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,770

Čína 1 3,803

Dánsko 1 3,621

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,538

Japonsko 100 20,314

Kanada 1 17,925

Maďarsko 100 8,542

Norsko 1 2,845

Polsko 1 6,206

Rusko 100 34,856

Švédsko 1 2,909

Švýcarsko 1 24,943

Turecko 1 8,293

USA 1 24,570

Velká Británie 1 37,236

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 15. 12. 2015 Akcie na pražské burze 15. 12. 2015 

z amerických břidlic. „Zpo-
malování čínské ekonomiky 
a zefektivnění těžby v tam-
ních dolech jsou hlavními 
dvěma faktory propadu den 
uhlí,“ říká analytik Consequ 
Martin Pavlík. Jen za letošek 
tak klesly ceny amerického, 
australského či jihoafrické-
ho termálního uhlí zhruba 
o pětinu a jsou přibližně na 
čtvrtinové hodnotě než na 
svém vrcholu před šesti lety. 

Vyhlídky cen uhlí nenabá-
dají k optimismu. Poslední 

brzdou na cestě k růstu cen 
jsou závěry, které nabídla pa-
řížská klimatická konference. 
„Lze očekávat, že ve vyspě-
lých státech kvůli regulaci vy-
mizí uhelné elektrárny úplně 
během následujících dvou de-
kád. Změnit zelený směr zpět 
ke starým ‚dobrým‘ fosilním 
palivům je téměř nemožné. 
Investici do těžařů uhlí beru 
jako velice rizikovou s téměř 
nulovou šancí na úspěch,“ 
uvádí expert Colossea Franti-
šek Bostl.

dobývání v an-chuej. Za devět měsíců letošního roku klesla spotřeba uhlí v Číně o 4,6 procenta. Pokles produkce byl nižší.
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Světové finanční trhy se 
dnes mají dočkat zásadního 
impulzu. Poprvé za téměř 
desetiletí má americký Fed 
zvýšit základní úrokovou 
sazbu, a zpřísnit tak svou 
měnovou politiku. Klíčová 
sazba má podle vše- 
obecného očekává-
ní vzrůst o čtvrt 
procentního 
bodu, a šlo by 
tak o první 
změnu v saz-
bách od pro-
since 2008. 
Až k jednomu 
procentu 
by pak měla 
základní sazba 
vystoupat do konce 
příštího roku. 

„Zvýšení sazeb by bylo 
potvrzením expanze ame-
rické ekonomiky. Na druhé 
straně by mohly vyšší sazby 
zkomplikovat financování 

vlád některým rozvíjejícím 
se ekonomikám,“ zdůrazňuje 
analytik Moody’s Investors 
Service Steven Hess. Americ-
ká ekonomika prý prakticky 
žádné změny kvůli vyšším 
sazbám nepocítí. Krok Fedu 

by naopak mohl snížit 
atraktivitu pro 

světový kapi-
tál v případě 

ekonomik, jako 
jsou Rusko, 
Brazílie nebo 
Turecko. 

„Následná 
cesta sazeb 

směrem vzhůru 
ale může být 

kvůli klopýtajícímu 
průmyslu opatrnější,“ 

dodává hlavní ekonom Poš-
tovní spořitelny Jan Bureš. 
Pomalejší růst amerických 
sazeb by podle něho nabídl 
růstový impulz pro akcie 
i dluhopisy. /buk/
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Je nejvyšší čas
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SEXY strategie je kniha napsaná ženou pro ženy 

Je humornou výzvou, zábavným čtením a přátelským dialogem. 
Mohlo by se zdát, že je pouhým manuálem ke zvýšení sexuální při-
tažlivosti. Omyl! S nadsázkou a humorem odkrývá i ta nejtajnější 
zákoutí ženského světa. Seznamuje s názory a přáními moderní 
ženy, představuje pilíře novodobých namlouvacích taktik a dopo-
ručuje hned celou řádku rafinovaných triků, které vedou k srdci 
„toho pravého“ nebo pomohou pečovat o kvalitní dlouhodobý vztah. 

Najdete v ní atraktivní témata od problémů současné „singl ženy“ 
přes sexuální idoly náctiletých až po zpochybnění mýtu ase
xuálního stáří. V atlasu mužů si vyhledáte, zda náhodou nežijete 
se svalovcem tupým nebo spořičem drastickým, budete přesně 
vědět, co očekávat od ženy predátorky, odhalíte starosti zlatoko-
pek a zjistíte, jestli třeba netrpíte nemocí Popelky či syndromem 

příliš krásných žen. 

Nabídne vám cestu nejenom k dokonalému sexappealu, ale i k vám 
samým, vaší vnitřní kráse a k  nalezení vlastní hodnoty. 

„Takových energetických injekcí, jako je SEXY strategie Sylvy 
Lauerové, není nikdy dost!“

Radka Mothejzíková, šéfredaktorka Kultura21.cz

„Ať jste singl, nebo zadaná, tuhle knihu prostě potřebujete.“
Barbora Šťastná, šéfredaktorka Moje psychologie

M L A D Á  F R O N T A

SEXY
STRATEGIE

S Y L V A  L A U E R O V Á

Stante se lékem i drogou!ˇ

OD AUTORKY

ROMÁNŮ, 

KT E R É  BO Ř Í

TABU!

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz

DOTISK  

ÚSPĚŠNÉHO

TITULU

Americká společnost IBM 
chce z Mnichova udělat 
technologické centrum, 
v němž bude realizovat svůj 
projekt průmyslového inter-
netu. Iniciativa má propojit 
průmyslové firmy z celého 
světa a chce přitom využít 
koncentrace zpracovatel-
ského průmyslu v jižním 
Německu. IBM uvedla, 
že plán představuje její 
největší expanzi v Evropě za 
posledních 20 let.

V Mnichově hodlá IBM 
zaměstnat asi tisícovku 
lidí, kteří budou spolu-
pracovat se zákazníky na 
průmyslových projektech 
a pomáhat jim s propo-
jováním přes síť. Firma 
otevře ve světě dalších osm 
satelitních center, která 
budou zajišťovat vylepšené 
internetové propojení růz-

ibm bude v mnichově 
stavět nový internet 

www.e15.cz | 7 |

Růst základní  
sazby Fedu v míře

0,25
procentního bodu 

očekává tržní  
konsenzus.

A151014067� inzerce

Fed má takřka po 
dekádě zvýšit sazby

ných projektů v průmyslu 
a ve službách.

V Mnichově sídlí největší 
evropská průmyslová sku-
pina Siemens, automobilka 
BMW, výrobce nákladních 
vozů MAN nebo pojišťovna 
Allianz.

Další centra IBM zřídí 
v Pekingu, Tokiu, Soulu, 
třech městech v USA, São 

Paulu a také v Böblingenu, 
městě v další jihoněmecké 
průmyslové aglomeraci 
kolem Stuttgartu. IBM chce 
firmám pomoci využívat ob-
rovského objemu dat, která 
budou vytvářet propojené 
přístroje, senzory a systémy, 
jimž se říká internet věcí. 
Celkem má v centrech pra-
covat dva tisíce lidí. /čtk/
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Čína vstoupí do EBRD

Rada guvernérů Evropské 
banky pro obnovu a rozvoj 
schválila čínskou žádost 
o členství v bance. Peking 
se tak nyní může stát akcio-
nářem banky. Členství Číny 
v bance otevírá příležitosti 
čínským skupinám investo-
vat v regionech, na které se 
EBRD zaměřuje. 
 

Putin zredukoval pokuty 
za neplacení mýtného
Ruský prezident Vladimir 
Putin podepsal zákon, který 
prakticky ruší pokuty za 
neplacení mýtného na rus-

kých federálních silnicích. 
Samo mýtné, proti kterému 
protestují řidiči kamionů, 
však zákon neruší. Pokuta 
bude nově činit pěti tisíc 
rublů (asi 1700 korun), 
zatímco dosud hrozila 
firmám devadesátkrát vyšší 
sankce. více E15.cz

Apple otevřel laboratoř 
na Tchaj-wanu
Americká firma Apple 
otevřela „tajnou“ labora-
toř na severu Tchaj-wanu. 
Inženýři Applu tam vyvíjejí 
technologie pro displeje 
smartphonů. Uvedla to 
agentura Bloomberg. /čtk/

Krátce

n Ke střídmosti firmu 
nutí následky účetní-
ho skandálu.

Japonský výrobce elektroni-
ky Toshiba plánuje zrušit až 
sedm tisíc pracovních míst, 
hlavně v oblasti výroby spo-
třební elektroniky. Propouš-
tění je součástí restruktura-
lizace firmy, ke které firma 
přistoupila po odhalení 
účetního skandálu. 

Firma chce rovněž výraz-
ně omezit provoz továrny 
blízko Tokia, která vyrábí 
televizory a osobní počítače, 

a zvažuje budoucnost výroby 
televizorů. Své plány by 
firma měla oznámit koncem 
tohoto měsíce.

Divize životního stylu, 
která zahrnuje výrobu 
spotřebičů a další spotřební 
elektroniky, patří mezi divi-
ze s nejhorším výkonem. Na 
celkových tržbách skupiny 
se podílí zhruba pětinou a na 
konci března měla více než 
24 tisíc zaměstnanců. Tržby 
divize v loňském fiskálním 
roce, tedy do konce března 
2015, klesly o deset procent 
na 1,16 bilionu jenů  
(235,7 miliardy korun) a divi-

ze vykázala provozní ztrátu 
109,7 miliardy jenů.

Toshiba měla na konci 
loňského roku po celém 
světě více než 200 tisíc 
zaměstnanců. Společnost 
nově hodlá zaměřit své 
aktivity hlavně na zařízení 
pro výrobu elektřiny, výtahy, 
komerční klimatizace a další 
aktivity související s infra-
strukturou se stabilnějším 
výkonem, dodal list.

Toshiba v dubnu zveřej-
nila nesrovnalosti v účet-
nictví. Od fiskálního roku 
2008/2009 nadhodnotila 
zisky o 155 miliard jenů. /čtk/ 

Toshiba zruší tisíce míst

V letošním prvním 
pololetí se spo-
lečnost pochlu-
bila ziskem 
necelých 
dvou miliard 
jüanů, ovšem 
jen díky čtyř-
miliardové 
státní dotaci. 
Ztrátová je také 
China Shipping 
Group.

Vláda si od sloučení 
slibuje úspory 

z rozsahu a sní-
žení ztrát. Po 

sérii vzájem-
ných prodejů 
aktiv v novém 
holdingu 

vzniknou čtyři 
specializované 

firmy. Cosco 
Holdings ovládne 

kontejnerovou pře-

Částku

40
miliard dolarů 

přesáhnou tržby 
sloučené  

společnosti.

n Fúze čínských 
společností Cosco 
a CSG rozbije skupinu 
hlavních hráčů v ná-
mořní kontejnerové 
přepravě. S tržbami 
přes 40 miliard dolarů 
a osmiprocentním po-
dílem na trhu se nový 
obr stane světovou 
čtyřkou.

Jan Stuchlík

V Číně vzniká vážný kon-
kurent největších lodních 
dopravců na světě. Peking-
ská vláda schválila sloučení 
dvou námořních přepravců 
China Ocean Shipping Group 
(Cosco) a China Shipping 
Group (CSG). Tržby nové 
firmy přesáhnou 40 miliard 
dolarů a podíl na světové 
kontejnerové přepravě zboží 
bude osmiprocentní. Fúze 
je součástí strategie čínské 
vlády o restrukturalizaci 
státních firem. 

„Sloučit oba giganty bude 
extrémně složité, ale pokud 
by se do toho firmy nepusti-
ly, čekaly by je mnohem větší 
problémy,“ říká Ťiang Ming, 
analytik čínské společnosti 
Essence Securities. Na me-
zinárodním trhu se všichni 
dopravci potýkají s klesají-
cími poplatky za přepravu 
kontejnerů a ztenčujícími se 
maržemi. Cosco se naposle-
dy dostalo do zisku v roce 
2013 díky prodeji části aktiv. 

Čína vytváří nového cargo obra

Vznikající čínský přepravní obr má zájmy také v Evropě. Od roku 
2009 provozuje Cosco Pacific část kontejnerového terminálu 
v řeckém Pireu. V posledních čtyřech letech do jeho modernizace 
Číňané investovali 384 milionů dolarů. Objem přeloženého nákladu 
roste ročně o 18 procent. Loni v listopadu se Cosco dohodlo se 
správou přístavu, že za 285 milionů dolarů postaví nové nábřeží, což 
do roku 2021 téměř zdvojnásobí kapacitu terminálu. Cosco je i díky 
tomu favoritem v privatizaci terminálu, který připravuje řecká vláda. 

zálusk 
na Pireus

pravu. China Shipping Con-
tainer Lines ze skupiny CSG 
se stane třetím největším 
světovým poskytovatelem 
leasingu a dalších finančních 
služeb pro nákladní námoř-
ní dopravu. Cosco Pacific 
převezme provoz nákladních 
terminálů v Číně, Evropě či 
USA. China Shipping Deve-
lopment se bude věnovat 
přepravě plynu a ropy.

Investiční banka Jeffries 
upozorňuje, že největší efekt 
bude mít fúze ve vnitročín-
ské námořní dopravě, kde 
bude mít sloučená společ-
nost dominantní postavení. 
Podíl na světovém trhu 
zůstane příliš malý na to, 
aby firma mohla promluvit 
do výše přepravních poplat-
ků. Ty budou navíc dál pod 
tlakem. Už teď je na trhu 
přebytek lodí a kontejnerů. 
Příští rok přitom na moře 
vyjedou další lodě, které tyto 
kapacity dál navýší. Letos 
přepravci v loděnicích ob-
jednali nová plavidla, která 
odpovídají desetině stávající 
flotily. 

v domácích EgEjských vodách. Do své základny v Pireu lodě společnosti Cosco vplouvají již 
od roku 2009.
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Rusko sjednocování 
syrské opozice vítá, 
potřebuje však 
přesně vědět, kdo 
bude součástí této 
koalice a jaké si určí 
hlavní cíle.

n Moskva a Washing-
ton se shodnou na 
nutnosti jednotné me-
zinárodní akce v Sýrii, 
dohoda ale ztroskotá-
vá na detailech.

Marian Hronek

Světu vždy prospěje, když 
jsou velmoci schopné se 
alespoň na něčem dohod-
nout, řekl včera šéf americ-
ké diplomacie John Kerry 
svému ruskému protějšku 
Sergeji Lavrovovi. Kerry se 
vydal do Moskvy s nadějí, že 
připraví půdu pro páteční 
jednání o budoucnosti Sýrie 
v New Yorku, kterého se mají 
zúčastnit světové velmoci.

Navzdory tomu, že je po-
stoj Ruska a USA k syrskému 
konfliktu a představa o jeho 
řešení naprosto neslučitel-
ná, oba státníci mluvili po 
schůzce v podobném duchu. 
„Přestože máme rozdílné 
postoje, na některých pro-
blémech jsme dokázali efek-
tivně spolupracovat,“ řekl 

Kerry v Moskvě hledal 
společnou řeč o Sýrii

Kerry. Ruský šéf diplomacie 
souhlasil, že v boji proti tero-
rismu je nutná lepší meziná-
rodní spolupráce. „V tomto 
ohledu ale existují otázky, na 
něž je třeba se blíže zamě-
řit,“ dodal Lavrov. Kerry po 
schůzce zvídavé novináře 
ubezpečil, že setkání bylo 

„dobré“. Ruské ministerstvo 
zahraničí ale vydalo prohlá-
šení, v němž tvrdí, že USA 
ještě nejsou připraveny plně 
spolupracovat v boji proti 
Islámskému státu. Je údajně 
třeba, aby Washington pře-
hodnotil svoji politiku dělení 
teroristů na „hodné a zlé“.

Mluvčí Kremlu Dimitrij 
Peskov k tomu dodal, že 
i když Rusko vítá sjednoco-
vání syrské opozice, problém 
tkví v detailech. „Potřebuje-
me přesně vědět, kdo bude 
součástí této koalice a jaké 
cíle si určí,“ upřesnil ruský 
postoj Peskov.

Kerry se později sešel 
také s ruským prezidentem 
Vladimirem Putinem. Sou-
částí jednání bylo plánované 
příměří v Sýrii, které má být 
vyhlášeno 1. ledna. Nepře-
konatelným problémem ale 
zůstává, že Američané pod-
porují povstalce ze Syrské 
svobodné armády, zatímco 
Rusové stojí za současným 
režimem prezidenta Bašára 
Asada.

Nejistotu ohledně ruského 
postoje podporují rozporu-
plné informace z Moskvy. 
Ruská média citovala šéfa 
generálního štábu ruské 
armády Valerije Gerasimo-
va, který tvrdil, že Rusové 
syrské povstalce zásobují 
zbraněmi, municí a dalším 
materiálem. Kreml nicmé-
ně později tyto informace 
popřel.

Syrští rebelové prohlašují, 
že od Rusů žádnou podporu 
nedostávají, naopak jsou 
cílem jejich leteckých útoků.
 Sledujte E15.cz

n Myšlenka společné 
evropské pohraniční 
stráže, již mimo jiné 
prosazuje i Česko, do-
stala ostřejší kontury.

Ochranu vnější hranice 
schengenského prostoru by 
měla posílit nová evropská 
pohraniční a pobřežní stráž. 
Na plenárním zasedání ve 
Štrasburku včera poslancům 
Evropského parlamentu 
návrh představili členové 
Evropské komise Frans Tim-
mermans a Dimitris Avra-
mopoulos. Evropská média 
návrh popisují jako největší 
možný přesun suverenity 

jednotlivých členských zemí 
směrem k Evropské unii 
od vzniku společné evrop-
ské měny. Komise navrhla 
rovněž zpřísnění kontrol na 
vnějších hranicích, které by 
se dotkly i občanů EU.

Podle návrhu komise by 
členské státy měly dát agen-
tuře na ochranu vnějších 
hranic Frontex k dispozici 
1500 pohraničníků, které 
by bylo možné nasadit 
na ochranu schengenské 
hranice během několika dní.
Evropské země by přitom 
v případě nutnosti musely 
přijmout nasazení evrop-
ských pohraničníků i proti 
své vůli.

Doposud bylo možné vy-
slat příslušníky pohraniční 
služby Frontex na hranici jen 
na požádaní dotčené země. 
„Nenahrazujeme odpověd-
nost členských států a už 
vůbec ne jejich suverenitu,“ 
tvrdí Avramopulos.

S návrhy komise musí 
vyjádřit souhlas Evropský 
parlament i Evropská rada. 
Řada evropských politi-
ků ale už před včerejším 
představením návrhu na 
vznik evropské pohraniční 
stráže vyjadřovala značnou 
nelibost k možnosti nasa-
zení evropské pohraniční 
stráže i přes odpor dotčené 
země. /čtk/

Komise navrhuje zřídit 
unijní pohraniční stráž

aŽ PĚT TiSíC LiBEr si slibovala londýnská síň Christie’s 
z prodeje koženého kufříku s vyraženým emblémem královny 
a číslovkou 1, klenotu včerejší večerní aukce. Patřil bývalé 
britské premiérce Margaret Thatcherové stejně jako dalších 
zhruba 150 dražených osobních a historických předmětů 
spojených s touto výraznou osobností britské politiky.

legenda v aukCi
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n Razance nástupu 
polských konzervativ-
ců k moci nejspíš za-
skočila i jejich voliče.

Poprvé od říjnových par-
lamentních voleb v Polsku 
podpora veřejnosti pro 
vládnoucí konzervativní 
stranu Právo a spravedlnost 
(PiS) klesla pod 30 procent 
a dvě třetiny Poláků vidí 
v prezidentovi Andrzejovi 
Dudovi nesamostatnou 
figurku, závislou na šéfovi 
PiS Jarosławu Kaczyńském. 
Vyplývá to z průzkumu 
agentury TNS pro liberální 
list Gazeta Wyborcza.

„Nechceme, aby politici, 
odvolávající se na vůli lidu, 
interpretovali právo a ústa-
vu,“ napsal deník o vyznění 
průzkumu provedeného 

během sporné snahy vítězů 
parlamentních voleb ovlád-
nout ústavní soud.

Sondáž se uskutečnila ješ-
tě před víkendovými demon-

stracemi odpůrců a přívr-
ženců PiS, ale již v době, kdy 
členka konzervativní vlády 
odmítla vydat v úředním 
věstníku nález ústavního 

soudu, který PiS a preziden-
tovi Dudovi nevyhovuje.

Podle průzkumu si čtyři 
pětiny Poláků myslí, že po-
litici musí dodržovat právo 
i v případech, kdy to odporu-
je jejich cítění spravedlnosti. 
Podle tří pětin dotázaných 
postup PiS a prezidenta 
ohrožuje demokracii a podle 
dvou třetin účastníků není 
prezident samostatný, ale 
poslouchá Kaczyńského.

V porovnání s předchozím 
průzkumem TNS z počátku 
prosince obliba PiS prudce 
klesla ze 42 na 27 procent, 
zatímco hlavní oponent 
v gradujícím sporu o ústavní 
soud, nové uskupení Moder-
ní, posílil: místo desetiny Po-
láků je podporuje už každý 
čtvrtý. Podpora pro liberální 
Občanskou platformu stag-
nuje. /čtk/

Průzkum: Popularita nových 
vládců Polska klesla už po měsíci

A151012196� inzerce

Odvolat šéfy všech tajných služeb, civilních i vojenských.•	

Zrušit říjnovou volbu pětice ústavních soudců končícím •	
parlamentem a místo nich zvolit vlastní soudce, jejichž slib již přijal 
prezident Andrzej Duda. Ústavní soud to označil za protiústavní 
a kabinet zas jeho výrok odmítl uznat. Země se tak propadá do 
ústavní krize.

Z funkcí odstoupili nebo byli odvoláni šéfové státní železniční •	
společnosti, varšavské burzy a policejní prezident. Odešli i ředitelé 
energetických společností se státní účastí Enea, Energa a Tauron.

Bleskové politické tahy zaujaly přední evropská média. Například •	
britský The Economist napsal, že „nová polská vláda za dva 
týdny způsobila, že Evropa znervózněla“. Předseda Evropského 
parlamentu Martin Schulz nástup polských konzervativců k moci 
přirovnal ke státnímu převratu.

Kabinet Beaty Szydlové 
za měsíc vlády stihl:

Rozsudky Evropského soudu 
pro lidská práva a dalších 
mezinárodních soudů nebu-
dou pro Rusko závazné, po-
kud budou odporovat ruské 
ústavě. Umožňuje to novela 
zákona o ústavním soudu, 
již včera v Moskvě podepsal 
prezident Vladimir Putin.

Podle nového znění 
zákona má ruský ústavní 
soud na žádost prezidenta či 
vlády rozhodovat o tom, zda 
je možné splnit rozsudek 
mezinárodního orgánu pro 
ochranu lidských práv a svo-
bod. Ruská ústava má při 
tom „vyšší právní platnost“ 
a „nezpochybnitelnou pri-
oritu“, uvedl jeden z autorů 
novely a předseda sněmovní-
ho výboru pro ústavní právo 
Vladimir Pligin.

V reakci na nový zákon 
generální tajemník Rady 
Evropy Thorbjörn Jagland 
upozornil Moskvu na její 
závazek dodržovat rozsud-
ky štrasburského soudu. 
„Kompatibilita štrasbur-

ských rozsudků s ústavami 
se zkoumala v některých 
zemích, v Německu, Itálii či 
Rakousku,“ připomněl a do-
dal, že tyto země „dosud byly 
vždy schopny najít řešení 
v souladu s úmluvou“, a „to 
by mělo být možné v Rusku 
také“.

Pligin vyjádřil přesvěd-
čení, že nové ustanovení 
nijak nepoškodí investice či 
ochranu soukromého vlast-
nictví v Rusku. Případy, kdy 
o souladu mezinárodního 
verdiktu s ruskou ústavou 
bude rozhodovat ústavní 
soud, budou prý zcela oje-
dinělé.

Podle opozičního poslance 
Dmitrije Gudkova předloha 
naopak umožní libovůli při 
uznávání verdiktů meziná-
rodních soudů, a tak omezí 
práva ruských občanů, kteří 
patří k nejčastějším stěžova-
telům ve Štrasburku. Schvá-
lení zákona podle něj také 
povede k odchodu zahranič-
ních investorů z Ruska. /čtk/

zahraniční rozsudky 
budou v rusku muset 
před ústavní soud

Turecko chce urychlit 
přístupové rozhovory
Cílem Turecka je otevřít 
více kapitol v přístupo- 
vých rozhovorech o bu-
doucím členství v EU. An-
kara chce, aby byl proces 
vyjednávání dokončen, co 
nejdříve to bude možné, 
uvedl turecký premiér 
Ahmet Davutoglu. Unie 
v pondělí po dvou letech 
otevřela s Tureckem vy-
jednávání o nové kapitole.

Saúdská Arábie vytváří 
koalici proti terorismu
Saúdská Arábie oznámila, 
že vytvořila islámskou 
vojenskou koalici pro boj 
s terorismem, jejímiž 
členy je 34 států. Jsou mezi 
nimi země z Asie, Afriky 
i z arabského světa, nic- 
méně odvěký rival sunnit-
ské Saúdské Arábie, šíit-
ský Írán, chybí. Společné 
operační centrum koalice 
je v Rijádu. /čtk/

Krátce



Kina letos utrží  
nejvíce v historii
n Stejně jako televizní trh přešla před několika lety z analogového na digitální 
formát i distribuce filmů do kin. „Největším přínosem ale byla digitalizace 
samotných kin, která vdechla nový život jednosálovým kinům v malých 
městech. Tím se zvýšila dostupnost toho hrát filmy ve skvělé kvalitě hned 
první víkend,“ říká výkonný ředitel a spolumajitel tuzemské jedničky na poli 
kinodistribuce, společnosti CinemArt, Marek Jeníček.

Dušan Kütner

 Letos podíl CinemArtu 
na trhu dosáhne dvou pě-
tin. Čím je nárůst způso-
ben?
V letošním roce je to filmy 
od společnosti Universal, pro 
kterou to byl rekordní rok 
s nejvyššími tržbami. Co se 
týče hollywoodských studií, 
tak Universal letos přesáhl 
hranici čtyř miliard dolarů 
tržeb nejrychleji v historii. 
Úspěšný byl i v Česku. Začalo 
to snímkem 50 odstínů šedi, 
což byl nejlepší start zahra-
ničního filmu a překonal 
i Harryho Pottera a Hobita, 
pokračovalo to přes Rychle 
a zběsile, Mimoně a další 

snímky. U nás zaznamenali 
Mimoni skvělý výsledek, 
bude to mimo jiné s 800 tisí-
ci diváky nejnavštěvovanější 
film roku. A když se podíváte 
na žebříček návštěvnosti, tak 
první tři místa jsou filmy od 
Universalu. Ale i ostatní stu-
dia měla zajímavé tituly jako 
například Marťan, který má 
již téměř 300 tisíc diváků.

 A co české filmy?
Zlé jazyky by mohly tvrdit, 
že letos jsme byli tak úspěš-
ní, protože jsme se vyhnuli 
českým filmům. Letos je 
zatím divácky nejúspěšnější 
Život je život, který zhlédlo 
260 tisíc diváků. Je to ale 
cyklický vývoj, takže věříme, 

že příští rok zase začnou čes-
ké filmy fungovat. Od ledna 
máme poměrně silnou na-
bídku českých filmů, začíná 
to Lídou Baarovou a pohád-
kou Řachanda, v březnu pak 
přijde Teorie tygra s Jiřím 
Bartoškou a Eliškou Balze-
rovou.

 Mají vaše výsledky vliv 
na celý trh?
Ano. Podle našich odhadů 
přišlo letos do kin až o mili-
on diváků více než loni. Cel-
ková návštěvnost tak zatím 
vychází na 12,5 až  
12,7 milionu diváků a tržby 
kolem 1,6 miliardy. V tržbách 
je to nejvíce v historii. U di-
váků to v dřevních dobách 

bylo i více, ale i tak to bude 
maximum za uplynulých pět 
let. V posledních letech to 
kolísalo kolem deseti až jede-
nácti milionů, letos to bude 
přes dvanáct. Ukazuje se, že 
když jsou zajímavé filmy, tak 
diváci do kin přijdou.

 A to i přesto, že průměr-
ná cena vstupenek stoupá?
V letošním roce je zatím 
průměrné vstupné nižší 
než v roce 2013. Stoupá, ale 
stále mírně. Lístky do kina 
ve srovnání s jinými druhy 
zábavy jsou pořád relativně 
levné. Vždy, když si někdo 
stěžuje na cenu lístku, tak to 
poměřuji ke krabičce cigaret, 
jejichž cena se blíží ke stoko-
runě. V jednosálových kinech 
přitom promítají množství 
filmů za 110, někdy 125 korun. 
Když máte různé slevové 
karty, tak i do multikin se dá 
pořídit vstupenka levněji. 
Samozřejmě formáty jako 3D, 
4D či IMAX jsou populární, 
tak i kvůli nim to jde nahoru.

 Zvyšuje se u vás podíl 
nezávislých filmů?
U nás je to relativně sta-
bilní. Úspěch měly přede-
vším evropské komedie 
Fakjů pane učiteli 1 a 2. Za 
nezávislý film je ale u nás 
počítán i třeba Hunger 
Games. Nezávislým filmem 
se v kinodistribuci a ve fil-
mové branži myslí všechny 
filmy financované nezá-
visle mimo systém velkých 
hollywoodských studií. 
Takže i studio Lionsgate (se 
sídlem v Kalifornii) je bráno 
jako minimajor, tedy jako 
nezávislý producent, nikoli 
jako korporace.

 Před lety se zásadně 
změnil způsob distribuce 
filmů v kinech přechodem 
z analogových kopií na 
digitální. Mění se nějak 
distribuce i nyní?
V současné době je digitální 
standard poměrně dostačují-
cí. I formát 3D se stabilizoval 
a moc neroste, lidé to nijak 
více neupřednostňují. Pak 
vznikly záležitosti jako IMAX 
nebo 4DX, ale to jsou exklu-
zivní věci, o kterých si nedove-
du představit, že by jimi byla 
vybavena všechna kina.

 A co ultravysoké rozli-
šení 4K, čtyřikrát větší než 
HD?
Myslím, že většina lidí není 
schopna 4K vůbec rozpo-

| 12 | ROZHOVOR s MarkeM JeníčkeM, šéfeM filMové distribuce cineMart

 Zlé jazyky by mohly 
tvrdit, že letos jsme 
byli tak úspěšní, 
protože jsme se 
vyhnuli českým 
filmům. 
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jsme šťastný výběr nejen při 
zastupování studií, ale i při 
výběru nezávislých filmů. 
Málokdo si dovedl předsta-
vit, že německá komedie 
Fakjů pane učiteli přiláká za 
první víkend sedmdesát tisíc 
diváků a ocitne se v top 10. 
Nebo poměrně vysoce ce-
něná francouzská komedie 
Co jsme komu udělali. Byla 
to také nezávislá produkce 
a snímek vidělo 150 tisíc 
diváků.

 Vy jste převzali od tří 
velkých hollywoodských 
studií distribuci filmů v ki-
nech, ale ne DVD a Blu-raye, 
které zůstaly Bontonfilmu. 
Převzít i toto nechcete?
O tom neuvažujeme. DVD 
a Blu-rayi jsem se zabýval 
patnáct let. Budoucnost ale 
leží v on-line poskytování 
titulů. S největšími videoté-
kami v Česku proto spolu-
pracujeme. 

 Nakolik má vliv na on-li-
ne sledování a návštěvnost 
kin stahování filmů?
Stahováním nejvíce trpí 
segment domácího videa, 
tedy DVD a Blu-rayů. To 
je jednoznačné a tento trh 
přišel o obrovské peníze. Je 
nyní velmi malý oproti tomu, 
jaký by mohl být a jaké pří-
jmy se generují ve Francii či 
Spojených státech, kde jsou 
postihy za pirátství větší. 
Spíše ale budeme následo-
vat ostatní evropské země 
s Francií na špici. Důsledně 
si chrání vlastní kinema-
tografii. Na tom se vezou 
i ostatní, protože vyžadují 
dodržování audiovizuálního 
zákona. 

 Jak?
Odpojují od internetu. 
V USA ustoupili od systému 
soudních pří a k soudům 
nyní dochází výjimečně. 
Studia tam totiž spolupra-
cují s poskytovateli inter-
netu. V Česku se ale takové 
spolupráci poskytovatelé 
brání. Zato v USA, když 
stahujete nelegálně nebo 

naopak obsah nelegálně 
poskytujete, tak dostanete 
první upozornění, pak druhé 
a třetí – a pak piráta odpojí 
od sítě. Devadesát procent 
lidí používá nelegální obsah 
z toho důvodu, že si myslí, že 
je to anonymní. Ale jakmile 
dostanou nějaké upozornění 
a zjistí, že to anonymní není, 
tak s tím přestávají.

 V minulosti CinemArt 
fungoval jako koproducent. 
Chystáte něco nového?

Ano. Máme několik pro-
jektů. Jeden mohu zmínit už 
nyní, a to je Švejk. Když to 
půjde dobře, tak by se mohl 
natáčet v roce 2017. Je to ale 
velký projekt, který bude 
vyžadovat velkou přípravu. 
Měl by to režírovat Bohdan 
Sláma a spoluprodukovat 
Tomáš Hoffman (a společ-
nost Infinity – pozn. aut.). 
Film už dostal podporu od 
programu EU Media a deve-
lopment i od Státního fondu 
kinematografie.

 V jaké fázi je pokračová-
ní animovaného Čtyřlístku, 
které CinemArt koprodu-
koval?
Stále ve stadiu příprav. Už 
máme několik scénářů. Po-
kračování jsou vždy složitá. 
Termín do uvedení do kin 
zatím nemáme. Budeme 
ještě podávat žádost na 
development filmu. U ani-
movaných filmů je velice 
dlouhá doba příprav, aby 
o to kratší mohla být tvorba. 
Ale jinak jsme i menšinovým 
producentem filmu Spejbl 
a Hurvínek – to je velká za-
hraniční koprodukce za sto 
milionů. Do kin by to mělo 
jít za rok.

 Mění se díky digitalizaci 
počty kopií, v nichž filmy 
při premiéře míří do kin?
Nyní se dost často stává, že 
film zároveň startuje ve více 
než stovce sálů. Právě proto, 
že je tady velké množství 
jednosálových kin, která jsou 
schopná odehrát snímek 
hned v premiéře. Nejširší 
uvedení je nyní kolem  
150 kin a stále se to rozšiřuje. 
I díky tomu víme, že film 
50 odstínů šedi o premiéro-
vém víkendu vytvořil polovi-
nu svého celkového výsled-
ku. Na tom se pozná i dobrá 
práce distributora. Čím je 
první víkend lepší a větší, tak 
to znamená, že jsme práci 
udělali dobře. Lidé o tom, že 
film jde do kin, vědí a jdou 

se na něj podívat. A pak už 
to dost záleží na tom, co si 
o filmu řeknou mezi sebou, 
jestli je dobrý, nebo ne.

 Převzetí distribuce 
snímků filmových studií 
Twentieth Century Fox, 
Universal a Paramount 
Pictures si před třemi lety 
vyžádalo i investici 20 mi-
lionů do nových lidí a lepší 
distribuce. Vrací se?
Určitě se vrací. Poslední 
tři roky to není ve filmové 
distribuci jednoduché, ale 
všechny investice jsou už 
víceméně zpět. Před třemi 
lety měl CinemArt podíl 
na trhu pouze 1,6 procen-
ta. Nyní má čtyřicet. To se 
musí někde projevit. Měli 

znat a tedy ocenit. Vše se 
bude dál neustále zlepšo-
vat, zvuk i obraz. Největší 
přínos ale má digitalizace 
kin, která vdechla nový 
život jednosálovým kinům 
v malých městech. Tím se 
zvýšila dostupnost toho 
hrát filmy ve skvělé kvalitě 
hned první víkend. Nemusí 
používat opotřebované pět-
atřicetimilimetrové filmové 
kopie, které se dříve dovezly 
do menšího města za měsíc 
či šest týdnů po premiéře. 
Díky tomu má kino pořád 
budoucnost. A pro nás tvoří 
jednosálová kina zhruba 
třicet procent příjmů. Podíl 
jednosálových kin je jedi-
nečný, i co se týče srovnání 
s Evropou.

 Podle našich 
odhadů přišlo letos 
do kin až o milion 
diváků více než loni. 
Celková návštěvnost 
tak zatím vychází na 
12,5 až 12,7 milionu.

www.e15.cz | 13 |

Absolvent 
oboru řízení 
a ekonomika 
podniku na 
Strojní fakultě 
ČVUT Praha (1999). 
Po ročním pobytu v Austrálii 
nastoupil do společnosti 
Bonton Home Video, kde se 
zabýval distribucí videokazet 
a DVD. Od roku 2003 působil 
ve společnosti Bontonfilm, 
kde se o čtyři roky později stal 
marketingovým ředitelem. 
Do společnosti CinemArt 
Aleše Třísky nastoupil přede 
dvěma lety, kde se stal jedním 
z ředitelů a také spolumajitelů.

Marek 
Jeníček (42)
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Polsko  
a Babišova 
justice
Dělba moci na výkonnou, 
legislativní a soudní patří již 
od dob osvícenství k zásad-
ním atributům právního 
státu. Jakékoli zasahování 
především exekutivy do jus-
tice proto vždy oprávněně 
budí obavy, zda se dotyčný 
stát nedostává na šikmou 
plochu. Že proti různým 
excesům nejsou imunní ani 
demokratické státy plně in-
tegrované do mezinárodních 
struktur, ukazuje aktuální 
dění v Polsku. Především po-
hled na tamní rošády končící 
a nastupující politické garni-
tury s ústavními soudci.

U nás dosud tento pro-
blém jen letmo proskočil, 
když Václav Klaus odmítal 
jmenovat mladé soudce, 
případně když mu z různých 
neprůhledných důvodů 
Senát odmítal schvalovat 
kandidáty na ústavní soudce. 
To vše byl ale jen čajíček 
proti tomu, co loni provedl 
Andrej Babiš za přispění 
servilní ministryně spravedl-
nosti Heleny Válkové. Žádný 
vrcholný politik si totiž 

zatím nedovolil ingerovat 
do obsazení místa vrcholné-
ho justičního funkcionáře.

Letošní zpráva Poradní 
rady evropských soudců, 
která je součástí Rady Evro-
py, kritizuje způsob, kterým 
došlo k nejmenování soudce 
Jana Sváčka místopředsedou 
Vrchního soudu v Praze. 
Sváček loni v září vyhrál 
výběrové řízení na tuto 
funkci, přesto ji nedostal. 
Český zástupce ve zmíněném 
evropském orgánu letos 

v květnu oznámil, že vláda 
neuznala ani omezená pravi-
dla pro podíl justice na pro-
cesu jmenování.

Co se dělo dál, o tom 
nejvýmluvněji hovoří bod 15 
rozsáhlé evropské zprávy, 
který se týká právě okolnos-
tí Sváčkova nejmenování: 
„Vůdce nejsilnější politické 
strany a ministr financí 
rozhodl, že úspěšný kan-
didát vzešlý z výběrového 
řízení na funkci místopřed-
sedy Vrchního soudu nemá 
být do této funkce jmeno-
ván. Ministr spravedlnosti 
se rozhodl ho nejmenovat.“ 
Tak zpráva doslova popisuje 

počínání ministra financí 
a předsedy hnutí ANO An-
dreje Babiše, který se veřejně 
vyjádřil ve Sváčkův nepro-
spěch. Ministryně Válková 
pak po výhrůžkách od svého 
šéfa se jmenováním Sváčka 
tak dlouho otálela, až se sám 
soudce rozhodl svoji kandi-
daturu stáhnout.

Jako zástupný argument 
bylo proti Sváčkovi použí-
váno tvrzení o jeho prováza-
nosti s „pražskými kmotry“. 
Celé se to týkalo zjištění, 
že při odchodu z restaurace 
se Sváček pozdravil s Tomá-
šem Hrdličkou, s nímž se ješ-
tě jako předseda pražského 
soudu stýkal jako s místosta-
rostou Prahy 10 kvůli stavbě 
justičního areálu Na Míčán-
kách. Ostatně Sváček měl 
v té době jako jeden ze čtyř 
soudců největšího soudu 
v zemi prověrku na stupeň 
přísně tajné, kterou by jistě 
nedostal, kdyby existovaly 
jakékoli pochybnosti o jeho 
morální integritě.

Představte si, jaký vichr 
by se strhl, kdyby něco 
takového provedl před pár 
lety Klaus, Zeman či jiný 
vrcholný politik. Jaký ryk by 
spustily profesionální štěkny 
z iniciativ, jako je Vraťte nám 
stát, Rekonstrukce státu 
a podobných. Leč udělal to 
Babiš, a je ticho po pěšině. 
Vítejte v nových poměrech.

Autor je publicista a redaktor  
serveru Česká justice

Komentář

Dušan Šrámek

Žádný politik si dosud 
nedovolil ingerovat 
do obsazení místa 
vrcholného justičního 
funkcionáře.
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 Krize jasně ukázala slabiny 
existujících mechanismů. Proto 
je třeba přejít ke skutečně 
integrovanému systému hranic,

řekl místopředseda Evropské 
komise Frans Timmermans 
str. 11
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Vědci opět zaplakali
Zajistit peníze je věda. Zvláště na vědu. A zvláště v Česku. 
Politici sice mají plná ústa slov o důležitosti vzdělání, 
konkurenceschopnosti, a tudíž o vědě a výzkumu, finance 
však stále chronicky chybí. Takže je to tady zase. Vědecká 
centra se obávají, že kvůli nedostatku prostředků nebudou 
moci připravit naplánované projekty, podle předsedy Aka-
demie věd potřebují přes půl miliardy korun. Pokud se to 
nepovede, bude nutné fungování center omezit. 

Že je u nás věda popelkou, není novinka. O to více udivuje 
počet existujících center. Evidentně chybí strategická 
úvaha, na jaké obory soustředit pozornost a podporu. 
Pak není divu, že rok co rok slyšíme stejnou písničku. Ne 
že bychom vědcům nepřáli, aby mohli rozvíjet základní 
výzkum v celém spektru oborů. To by byl ideál, ale nejsme 
v Americe. Přesto by stát měl akademikům nějaké peníze 
přisypat. Česká ekonomika se bez nich neobejde.
 Jana Havligerová

Až budete příště chtít někomu zvednout náladu,  
zdvihejte nohama, nikdy zády!
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n Netradiční knihu na-
psala americká autorka 
románů a televizní sce-
náristka Taylor Jenkins 
Reidová.

Zuzana Dorogiová

Hannah Martinová je fatalistka 
přesvědčená o tom, že její život 
je řízený osudem. Zároveň však 
cítí, že jakékoli rozhodnutí 
učiní, ovlivní to její další život. 
Když se rozhodne nezůstat na 
večírku se svým bývalým mi-
lencem, naberou události zcela 
jiný spád, než kdyby setrvala 
a pokusila se o znovuobnovení 
bývalého partnerství. 

Zpočátku má čtenář pocit, že 
autorka knihu píše s racionál-
ním úmyslem: co by se stalo, 
kdyby se hlavní hrdinka přiklo-
nila k jedné či druhé variantě. 
Obě jsou vzrušující a napínavé, 
plné zvratů v osobním životě 
Hannah i osob v jejím okolí. 
Jednotlivé kapitoly přeskakují 
z jednoho do druhého příběhu, 
což je zdůrazněno i odlišným 
typem písma. Posléze čtenář 
zjistí, že se obě linie odehrávají 
jaksi zároveň, paralelně, typy 
písma se přestanou řídit původ-
ně nastíněným řádem, střídají 
se chaoticky, nelze vytušit, zda 
se jedná o úmysl, či grafický 
nedostatek, což vede k občasné 
ztrátě pomyslné nitě mezi na 
sebe navazujícími událostmi. 
Až teprve v posledních kapito-
lách autorka odhalí svůj záměr, 
jejž chce sdělit. 

Hlavním myšlenkovým 
proudem je takzvaná „legitimní 
interpretace kvantové mechani-
ky“ zabývající se teorií vesmíru, 

kde všechno, co je možné, se 
děje. A zastává názor, že všech-
no, co si přejete, se může stát. 
Nebo se to rovnou děje v alter-
nativním vesmíru. 

Možná v jiném životě roz-
hodně patří k nejzajímavějším 
románům sklonku letošního 
roku, v němž vyplouvá na po-
vrch skutečnost, kterou sděluje 
Hannah svým přátelům. „Ne-
záleží na tom, jestli si myslíme, 
že vše záleží na osudu. Protože 
bez ohledu na to, jaký je osud, 

se stále musíme zodpovídat ze 
svých činů. Každý den činíme 
rozhodnutí velká i malá a ta 
mají své důsledky, jimž se musí-
me postavit čelem.“ Jasný tip na 
vánoční dárek.

Tipy

Výstava

czEch prEss phoTo

Až do 31. ledna představuje 
staroměstská radnice v praze 
oceněné snímky 21. ročníku 
fotografické soutěže.

ČT2 • Cinemart • 14.55

lAbyrinT

David bowie a Jennifer 
connellyová ve slavném 
fantasy snímku Jima 
hensona z roku 1985.

Taylor Jenkins Reidová:  
Možná v jiném životě

Nakladatelství: Mladá fronta, 2015
Překlad: Jana Mandelíková
Hodnocení: 80 %

Minirecenze

blu-ray

Země zítřka

(Vydavatel: Magic Box)
Jeden z největších letoš-
ních propadáků vychází na 
skvělém Blu-rayi. Podobně 
jako v případě Johna Cartera 
i z tohoto disku čiší radost 
tvůrců z přípravy snímku, 
kterému věřili a dali veške-
rou energii. Ale divák jednot-
livé dokumenty sleduje již v době, kdy ví, že Země zítř-
ka propadla a Disney z ní žádnou radost nemá. To nic 
nemění na faktu, že aktuální disk je parádní. Jednotlivé 
bonusy jsou doslova vymazlené, což platí především 
pro animovaný kraťas Původ Plus Ultra, stylizovaný 
reklamní klip Reklama na Pecku z minulosti, a přede-
vším Hodinu vědy ze Světa zítřka, kde exceluje Hugh 
Laurie. Škoda že samotný film je opravdu přinejlepším 
průměrný.

Stanislav Šulc

Dáma ve zlatém

(Vydavatel: Magic Box)
Boj rakouské uprchlice 
Marii Altmannové o rodinné 
dědictví v čele s Klimtovým 
obrazem Portrét Adele 
Bloch-Bauerové se stal 
jedním z velkých příběhů 
devadesátých let. Letos se 
pod názvem Dáma ve zlatém 
dostal na plátna kin a nyní 
také na DVD a Blu-raye. Konvenční snímek drží jednak 
samotný příběh, zároveň skvělé herectví Helen Mirre-
nové a Ryana Reynoldse v hlavních rolích. O to víc je 
škoda, že tu není žádný bonus. Dokument, který by dal 
prostor historickému pozadí příběhu či aktuální situaci 
s vracením nacisty zabaveného majetku by mohl disk 
posunout na vyšší úroveň.

Stanislav Šulc

Film

láska z Khon Kaen

(Režie: Apichatpong  
Weerasethakul)
V bývalé škole vznikla 
nemocnice pro vojáky trpící 
tajemnou spavou nemocí. Ta 
by mohla mít něco společ-
ného s dávným pohřebiš-
těm. Alespoň podle zjištění 
dobrovolnice s nemocnou 
nohou, která se v nemocnici stará o jednoho vojáka 
bez rodiny. Apichatpong Weerasethakul, jenž sám 
v Khon Kaen na severovýchodě Thajska vyrostl, v roce 
2010 vyhrál prestižní Zlatou palmu s filmem Strýček 
Búnmí. I jeho novinka soutěžila v Cannes, letos v sekci 
Un Certain Regard. Magie se v ní opět mísí s realitou, 
duchové a traumata minulosti s každodenností dneška. 
Jeho zvláštní film postavený na obrazech, odvíjený 
v meditativním tempu, v takřka nehybných záběrech 
a v tichosti ocení především cinefilské publikum, které 
ho uvidí v kině.

Iva Přivřelová

Vesmírné variace 
v netradičním díle

HVězda. Taylor Jenkins Reidová spolupracuje s předními světovými 
magazíny a aktuálně adaptuje svou druhou knihu pro stanici ABC Family.
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JEzErNí ráJ. 
Rybáři si na konci 
mola na Schweriner 
See alias Zvěřínském 
jezeře našli místo, 
které nejen slibuje 
dobrý úlovek, ale 
skýtá také jedinečný 
pohled na ostrov-
ní zámek, jeden 
z nejvzácnějších 
architektonických 
výtvorů Evropy. 
V renesanční budově 
sídlí zemský sněm 
severní spolkové 
země Meklenbursko-
-Přední Pomořansko. 
Její hlavní město 
Schwerin je obklope-
no jezery Meklenbur-
ské jezerní plošiny.

Vědci zjistili, že...

n Ze včasného začátku 
pracovního dne plynou 
výhody: v klidu se na-
snídáte, pokocháte 
se východem slunce 
a přečtete si tisk. Navíc 
si šplhnete u šéfa.

Podle výzkumníků z Univer-
sity of Washington v Seattlu 
mají šéfové o něco raději ty, 
kteří chodí do práce s ran-
ním kuropěním, než ty, kteří 
si užívají pružné pracovní 
doby či začínají pracovní 
den později. Vědci nechali 
150 manažerů hodnotit 
„svědomitost“ 150 podříze-

ných v rámci stejně dlouhé 
pracovní doby. Výsledky 
porovnali s tím, v kolik začal 

daný jedinec pracovat. U lidí 
s pozdějším začátkem pra-
covní doby či u těch, kteří si ji 

dělili na několik úseků, téměř 
ve všech případech vycházelo 
horší hodnocení. Nevyhnu-
li se mu ani ti pracovníci, 
kteří nezavdávali sebemenší 
důvod ke zpochybňování své 
výkonnosti či kvality práce. 
Vedoucí prostě nadržovali 
ranním ptáčatům. 

Na pováženou bylo rovněž 
zjištění, že právě šéfové, kteří 
sami chodili brzy do práce, 
měli sklony lépe hodno-
tit podřízené s obdobnou 
docházkou. „Firmy takto 
mohou neúmyslně trestat 
zaměstnance, kteří buď 
využívají flexibilní pracov-
ní dobu, anebo jen raději 
chodí na odpolední směny,“ 

napsali autoři studie na webu 
Harvard Business Review 
s upozorněním, že podrob-
nější závěry studie vyjdou 
ještě letos v časopisu Journal 
of Applied Psychology. 

Autoři vyzvali manažery, 
aby si obzvlášť na konci roku 
při vyplňování hodnocení 
a tabulek, ze kterých se od-
víjejí odměny, sáhli do vlast-
ního svědomí. „Horší dojem“ 
odvozený výhradně ze začát-
ku pracovní doby může navíc 
zaměstnanci přitížit, pokud 
nastane skutečný pracovní 
„průšvih“. Takový, který by 
rannímu ptáčeti mohl v očích 
nadřízeného třeba i projít.  
/msc/

...šéfové nadržují těm, kteří přicházejí brzy

rANNí ptáčAtA. Šéfové, kteří sami chodí brzy do práce, mají 
sklony lépe hodnotit podřízené s obdobnou docházkou.
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